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Číslo 2 – duben – 2017

INFORMACE STAROSTKY
Vážení občané,
v minulých číslech obecních novin jsem Vás infor-
movala o připravované stavbě splaškové gravitační 
kanalizace. Stavba byla zahájena dne 1. 4. 2017. Slav-
nostní zahájení proběhlo dne 31. 3. 2017 za přítom-
nosti zástupců společnosti VHZ, a.s., ŠPVS, a.s., pana 
hejtmana Olomouckého kraje, zástupců společnosti 
Ekozis spol.s.r.o. Zábřeh, která stavbu bude realizovat, 
společnosti VISSO – projektanti, zastupitelů, starostů 
svazku apod.

Rozsah objektů stavby:
Navržené stoky splaškové kanalizace DN 250: 

celková délka stok: 4000,82 m
Kanalizační odbočky pro domovní přípojky: 

112 ks v celkové délce 402,10 m
Kanalizační přípojky: 

112 ks v celkové délce 3002,70 m
Kanalizační vstupní a revizní šachty:  139 ks
Přeložka STL plynovodu:  

celková délka 67 m

Ke dni matek přejeme všem maminkám štěstí,  
zdraví, spokojenost a hodně radosti ze svých dětí a rodin.

Přejeme všem dětem k Mezinárodnímu dni dětí radost,  
dobré kamarády, úspěchy ve škole a hodně příjemných zážitků.

 Zastupitelé obce Sobotín

Na webu obce je záložka „Kanalizace“, kde je např. 
harmonogram prací, který bude v průběhu upravován 
s ohledem na klimatické a technické podmínky, jednot-
livé mapy z projektové dokumentace, informace o uza-
vírce silnic apod. Po celou dobu výstavby budou pra-
videlně probíhat kontrolní dny a koordinační porady. 
Nyní se řeší se společností VISSO vypracování pro-
jektové dokumentace pro nové odbočky (nové žádosti 
vlastníků pozemků) a pro nové kanalizační přípojky 
(nové žádosti vlastníků nemovitostí, které v době, kdy 
se vyřizovalo stavební povolení neměli majetkově vy-
pořádáno, neprojevili zájem, došlo ke změně vlastnic-
tví ….), které nebyly zahrnuty v žádosti o dotaci.
Hlavní myšlenka je, aby se na vybudovanou kana-
lizaci napojilo co nejvíce objektů a tím aby se sní-
žil počet vypouštěných objektů do Klepáčovského 
potoka. Přípojky, 
které byly zařazeny 
do žádosti o dotaci 
budou vybudovány 
zdarma.
S vlastníky dotče-
ných nemovitos-
tí byly uzavřeny 
nové smlouvy dle 
podmínek dotace. 
Celkem se jedná  
o 112 přípojek (ře-
šeno 138 ks smluv). 
Z tohoto počtu je 
124 smluv pode-
psáno a 11 přípojek 
je v řešení.V přípa-
dech, kdy vlastník 

Hejtman Olomouckého kraje Ladislav Okleštěk při vystoupení u příležitos-
ti zahájení budování splaškové gravitační kanalizace dne 31. 3. 2017

Budování kanalizace u čp. 112 dne 10. 4. 2017
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informace obecního úřadu

nemovitosti odmítl možnost vybudovat kanalizační 
přípojku, bude řešeno podepsáním protokolu, kde se 
vlastník vyjádří, že odmítá napojení dle získaných 
možností vyplývajících z dotace.
Informace týkající se kanalizace budou v každém čís-
le obecních novin, jelikož se jedná o stavbu, která se 
dotkne občanů celé obce, a to zejména v souvislosti 
s dopravní obslužností.
Chtěla bych požádat občany, aby se v případě nejas-
ností, dotazů apod. dostavili osobně na obecní úřad, 
kontaktovali telefonicky nebo emailem (podatelna@
sobotin.cz ) ve věcí informací, aby se předešlo případ-
ným nedorozuměním, děkuji.
Dále se řeší a připravuje níže uvedené:
• Obci Sobotín byla přiznána z Ministerstva kultu-

ry ČR dotace na vybavení knihovny, spočívající 
v dotaci na technické vybavení – počítač, tiskárna, 
programové vybavení, příslušenství

• je vyhotovena projektová dokumentace na parko-
viště u domu s pečovatelskou službou a požádáno 
o stavební povolení, došlo k ořezu přerostlého ži-
vého plotu ze smrků u objektu, s ohledem na ve-
dení Čezu a k ořezu ve spodní částí s ohledem na 
podzemní vedení plynu, nový plot bude řešen spo-
lečně s parkovištěm

• bylo vydáno uzemní rozhodnutí na výstavbu tech-
nického zázemí pro obec z objektu bývalé ubytov-
ny Marta, nyní bude následovat vyřizování staveb-
ního povolení

• bylo vypsáno poptávkové řízení na vypracování 
projektové dokumentace na parkoviště u obecního 
úřadu a na chodník u školy

• řeší se možnost rozšíření vybudování osvětlení ve 
dvou lokalitách, kde do dnešního dne žádné osvět-
lení není (zadní cesta do Rudoltic – propojení dvou 
částí, které byly osvětleny a u stáje Tingar v Ru-
dolticích)

• most u „Lipoldů“, který byl poničen při doprav-
ní nehodě se řešil s pojišťovnou a s ohledem na 
značné poškození bylo objednáno posouzení tech-
nického stavu a návaznost na rekonstrukci nebo 
realizaci nového mostu.

• řeší se záležitosti ve věci podané žádosti na opravu 
kapličky v Rudolticích

• hřiště u školy bude v měsíci květen – červen 2017 
doplněno dvěma prvky – pískovištěm s krycí 
plachtou o rozměrech 2,5 x 2,5 m a trojhrazdou

• v měsíci dubnu byly uzavřeny smlouvy s Úřadem 
práce v Šumperku v rámci veřejné služby a veřej-
noprospěšných prací

• připravují se podklady k vyhodnocení situace 
a dořešení převodu u Bytového družstva Sobotín

• připravuje se projektová dokumentace na NN ve-
dení k Mauzoleu rodiny Kleinů

• v květnu 2017 proběhne audit hospodaření obce 
Sobotín za rok 2017, který bude proveden pracov-
níky Krajského úřadu Olomouckého kraje

Zájezd pro seniory
Obec Sobotín pořádá zájezd pro seniory.
Kdy: čtvrtek 11. května 2017
Kam:
 - Vrbno pod Pradědem – Sklárna Jakub
 - Vidnava – novorenesanční lékárna, muzeum
  - Javorník – Jánský vrch zámek
 - Račí údolí – Tančírna
Přihlášky: Paní Pavlína Zaoralová od 2. 5. 2016 do 10. 5. 2016 (popřípadě do naplnění kapacity autobusu)
Jízdné: Je hrazeno z prostředků obce Sobotín
Při přihlášení uhradí účastník 100,- Kč (vstupy na výše uvedené prohlídky)
Odjezdy:
 7,00 Rudoltice - rychta
 7,00 Sobotín - bílý dům
 7,05 Sobotín kostel
 7,05 Sobotín - zbrojnice
 7,10  Sobotín u okálů
 7,10 Sobotín škola + podle přihlášek

Zastávky budou dle potřeby a časových možností. U řidiče bude tradiční možnost zakoupení kávy a jiných nápo-
jů. Zájezdu se mohou účastnit i partnerky - partneři sobotínských seniorů, kteří nejsou ze Sobotína a také invalid-
ní důchodci. Bližší informace Vám poskytneme v autobuse.
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OZnámení O přerušení elektřiny
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Statistika evidence obyvatel 
Sobotína

Pohyb obyvatel za rok 2016 – stav k 31. prosinci 2016
Sobotín
Přistěhovaní:  57
Odstěhovaní: 61
Narození:  12
Úmrtí:   16
Počet obyvatel ke dni 31. 12. 2016 – celkem 1204
Část obce: Sobotín
Ženy:   563
Muži:   539
Celkem:           1102
Část obce: Rudoltice
Ženy:   47
Muži:  47
Celkem: 94
Část obce: Klepáčov
Ženy:   3
Muži:   5
Celkem:  8

místní poplatek za psy
Připomínáme občanům, že splatnost místního poplat-
ku za psy byla do 31. března 2017. Žádáme majitele 
psů, kteří poplatek ještě neuhradili, aby tak neprodle-
ně učinili na pokladně OÚ Sobotín – kancelář poda-
telny, převodem z bankovního účtu na účet obce č. 
5329841/0100 nebo poštovní poukázkou, která byla 
rozeslána v průběhu měsíce ledna.

SmS infokanál
Stále platí možnost registrace pro občany ohledně této 
služby. Systém SMS InfoKanál je pro občany zce-
la zdarma. Zaregistrovat se je možné i na Obecním 
úřadě v Sobotíně nebo na webových stránkách obce: 
www.sobotin.cz – informace o obci – SMS InfoKanál.  
K dubnu 2017 je zaregistrováno 412 občanů.

Ve čtvrtek 11. 5. 2017 bude Obecní úřad Sobotín 
a knihovna z důvodu přerušení dodávky  

elektřiny po celý den UZAVŘEN. 
Děkujeme za pochopení.

Oznámení o 1. dopravní uzavírce

Oznamujeme občanům, že v době od 1. 4. 2017 do  
15. 5. 2017 bude dopravní uzavírka místní komunikace 
č. 11c na pozemku p.č. 1544/1 a 1544/2 v k.ú. Sobotín 
(od č.p. 112 po hasičskou zbrojnici) a silnice III/4502 
na pozemku p. č. (od hasičské zbrojnice směrem na 
Vernířovice) z důvodu realizace výstavby gravitační 
splaškové kanalizace v souladu s § 61 odst. 2 zákona 
o provozu na pozemních komunikacích dle přiložené 
dokumentace. 
Uzavírka je opatřena dodatkovou dopravní značkou 
„Dopravní obsluze vjezd povolen“, tudíž vlastníci ne-
movitostí mají vjezd do uzavřených částí povolen.
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Oznámení o výluce na trati Velké 
losiny – kouty nad Desnou

Ve dnech 19. 6. – 30. 6. 2017 proběhne nepřetržitá 
výluka na trati č. 293 v traťovém úseku Velké Losiny 
– Kouty nad Desnou. Během této nepřetržité výluky 
budou prováděny údržbové práce na výše uvedeném 
traťovém úseku – výměna kolejnic a pražců v úseku 
Loučná nad Desnou – Rejhotice a oprava výhybky  
č. 2 Rejhotice.

Odpadové hospodářství
V dubnu byl zahájen svoz bioodpadu z hnědých po-
pelnic. Vývoz bude probíhat každých 14 dní vždy v li-
chý týden.

nabídka bionádob
Obec Sobotín formou dotace obdržela pro občany 
Sobotína nádoby na bioodpad (popelnice a kompo-
stéry), které si občané, vlastníci rodinných domů, na 
základě smluvního vztahu dle osobní volby vybrali. 
Obec v současné době stále disponuje 172 ks nádob.  
Žádáme proto občany, kteří:

1. si bionádobu stále nevyzdvedli a mají o ni zájem
2. již jednu bionádobu vlastní, měli by zájem o vydá-

ní další a zároveň splňují tyto podmínky:  
  -  trvalý pobyt v obci Sobotín
  - objekt není určen pro rekreační účely
  - v domácnosti musí být trvale přihlášeny alespoň 

3 osoby
  - nádoby nejsou určeny pro osoby s trvalým po-

bytem Sobotín č. p. 220
aby se ve dnech 2.–5. 5., 9.–12. 5. a 15.5.–19.5.2017 
dostavili osobně na OÚ u Ing. Markéty Csölleo-
vé nebo nahlásili telefonicky na čísle 583 284 616.  
Zde budou zařazeni do pořadníku. Samotný výdej bio-
nádob proběhne na konci měsíce května 2017. 

Svoz nebezpečného odpadu
proběhne dne 27. května 2017

Rudoltice
08:00 – 08:15 hod – u nemovitosti č.p. 102 (paní Va-
ňatkové)
08:20 – 08:35 hod – u nemovitosti č.p. 133 (u bytovky)
Sobotín
08:40 – 08:55 hod – na křižovatce pod „Bílým domem“
09:00 – 09:15 hod – parkoviště u kostela
09:20 – 09:35 hod – u požární zbrojnice
09:40 – 09:55 hod – křižovatka u „okálů“
10:00 – 10:15 hod – u základní školy

SEM PATŘÍ: barvy, lepidla, provozní náplně z auto-
mobilů, televizory, PC apod.

SEM NEPATŘÍ: komunální a stavební odpad apod.

Svoz velkoobjemového odpadu  
v i. pololetí

12.5.–14. 5. pod lyžařským vlekem Klepáčov
15.5.–17. 5. u nemovitosti paní Vaňatkové,  

Rudoltice č.p. 102
18. 5.–21. 5. u bytovky č.p. 133 v Rudolticích
22. 5.–24. 5. na křižovatce pod „Bílým domem“
26. 5.–28.  5. u požární zbrojnice
29. 5.–31.5. parkoviště u kostela
1. 6.–4. 6. u základní školy Sobotín
5. 6.–7. 6. u nemovitosti č.p. 279 cesta u Vlhů
9. 6.–11. 6. křižovatka u okálů

Odběr kompostu
Obec Sobotín ve spolupráci s firmou SITA zajistila 
občanům Sobotína návoz kompostu z recyklační bio-
odpadové linky Rapotín. Občané si mohou kompost 
zdarma odebrat na centrálním návozovém místě v lo-
kalitě u ubytovny Marta (pod bývalou skládkou u pa-
neláku Sobotín 220). Toto místo slouží k maloodběru 
kompostu pro občany Sobotína k doplnění návozu, 
který byl proveden v dubnu letošního roku na stanove-
ná místa v rámci obce Sobotín.
informace na tel.č. 607 964 988 Štefečka Jiří.

Co do kanalizace nepatří
Kanalizace není odpadkový koš
Mnoho lidí na celém světě si uvědomuje velké problé-
my s vodou a jejím vlivem na prostředí a život kolem 
nás. S její ochranou by měl každý z nás ale začít přede-
vším sám u sebe. Je to velmi jednoduché, jen je třeba 
se trochu nad svým jednáním zamyslet.
Všechno má svůj řád - tedy i kanalizace 
Do kanalizační sítě je odváděna odpadní voda z jed-
notlivých domácností a firem. Kanalizace je určena 
k odvádění odpadních vod – tj. vody mírně znečištěné 
během běžné denní hygieny, užívání toalety, úklidu, 
praní, mytí nádobí.
Co do kanalizace patří a co ne, určuje Kanalizační 
řád. Podmínky pro vypouštění odpadních vod jsou sta-
noveny na základě možností a schopností čistírny od-
padních vod.
Co do kanalizace nepatří a je zákonem zakázáno do 
ní vypouštět:
• biologický odpad – zbytky jídel, odpad z kuchyň-

ských drtičů 
•  tuky – fritovací oleje, motorové oleje
•  veškeré hygienické potřeby 
•  chemikálie a další nebezpečné látky
•  léky
Záchodová mísa není odpadkový koš
Tím, že něco vyhodíte nebo vylijete do záchodu nebo 
dřezu, tím problém s odpadem nezmizí, ale začíná.



– 6 –

Do kanalizace nepatří zbytky potravin, kterými při-
spíváme k blahodárnému životu potkanů, a to ani po 
jejich rozmělnění v kuchyňských drtičích odpadů. Dr-
tiče způsobují zanášení kanalizace usazenými pevnými 
látkami, na které se váží zejména tuky, což může mít 
za následek snížení průtočnosti kanalizačních přípojek 
až do úrovně plné neprůtočnosti. Co taková skutečnost 
může v nemovitosti napáchat je snad každému zcela 
zřejmé. Skutečností je, že používání drtičů domovního 
odpadu způsobuje vážné problémy nejen s odvedením 
odpadních vod kanalizační sítí, ale také při jejich čiště-
ní a následném vypouštění do toků. Z tohoto důvodu je 
používání drtičů výslovně zakázáno.
Do kanalizace nepatří ani žádné hygienické potřeby, 
jako například dětské pleny, vlhčené ubrousky, dámské 
hygienické potřeby, vatové tyčinky a jiné čistící textil-
ní materiály. V nich jsou kromě celulózového podílu 
také vyztužené vrstvy tvořené plastovými foliemi na 
bázi polyetylenu, polypropylenu a polyetylentereftalá-
tů. Plastové části těchto potřeb ve vodě nepodléhají, na 
rozdíl od toaletního papíru, rozkladu a dokáží zanést, 
případně zcela zničit čerpadla v čerpacích stanicích 
odpadních vod. Následná nefunkčnost čerpací stanice 
může vést k nebezpečí zatopení kanalizace i suterénů 
napojených nemovitostí. V případě, že přece jen tako-
vý materiál projde celým procesem v čistírně odpad-
ních vod, skončí bez jakéhokoliv úbytku v odpadu, 
produkovaném čistírnou odpadních vod a je třeba jej 
na náklady nás všech také jako součást odpadu zlik-
vidovat. 
Provoz čistírny odpadních vod může výrazně zkom-
plikovat řada chemických a nebezpečných látek, 
z nichž některé jsou vysoce jedovaté a výbušné, a mají 

výrazný negativní vliv na biologické procesy čištění 
odpadních vod. Jedná se o ropné látky, louhy, kyse-
liny, ředidla, tuky, oleje. I relativně malé množství 
těchto látek může zcela zlikvidovat bakterie, které 
v čistírnách odstraňují biologicky odbouratelné látky.  
Rovněž nadměrné užívání čistících, pracích a dezin-
fekčních prostředků přírodě rozhodně neprospívá.
Firemní producenti odpadních vod
Poměrně velké množství odpadních vod tvoří odpadní 
vody od průmyslových podniků, zdravotnických zaří-
zení a provozoven služeb. Významným producentům 
odpadních vod z řad firem jsou stanoveny individuální 
limity pro znečištění odpadních vod vypouštěných do 
kanalizační sítě. Dodržování limitů je pravidelně kont-
rolováno laboratořemi naší společnosti.
Kam tedy s odpadem?
K likvidaci zbytků potravin a hygienických potřeb po-
užijeme nádoby na tuhý domovní odpad – popelnice. 
Tuky z domácností, ale i motorové oleje po jejich vy-
chlazení slijeme do PET lahví a odevzdáme ve sběr-
ném středisku, které následně zajistí jejich odbornou 
likvidaci.
Obdobně postupujeme při likvidaci ředidel, kyselin, 
mořidel, louhů a barev - vždy odevzdáme do sběrného 
střediska – tzv. Ekodvora.
Nespotřebované nebo prošlé léky odneseme do léká-
ren, kde je vhodíme do nádob k tomu určeným.
Uvědomme si, že odpady nejsou totéž co odpadní vody.
Opakovaně si připomínejme, že „voda je život“. Mys-
líme však vždy tu vodu čistou. Z vody znečištěné ne-
může být život kvalitní a zdravý. Udržme si zdravý ro-
zum a neznečišťujme vodu jen za cenu svého pohodlí. 

mVDr. pavlína Vrzalová oznamuje, 
že od 27. 3. 2017 bude veterinární ordinace v Rapotíně  

z důvodu rekonstrukce po dobu asi 2 až 3 měsíců uzavřena.

nový second hand
V objektu prodejny Jednoty u zámku byla otevřena prodejna second handu.  

Otevírací doba pondělí – pátek od 8 – 16 hodin.

Skříně Hup
V obci Sobotín je několik skříní na plyn tzv. HUP (hlavní uzávěr plynu), které jsou v havarijním stavu. Železná 
dvířka jsou zkorodovaná – nefunkční, někde dokonce chybí. 
S ohledem na bezpečnost žádáme vlastníky objektů, ke kterým tyto skříňky patří, aby si zajistili opravu. Opravu 
je potřebné zajistit u specializované firmy – skříň HUP totiž není ve vlastnictví obce ani ve vlastnictví společ-
nosti RWE (nyní INOGY).

Bezpečnost chodců – reflexní pásky
Občanům byly doručeny reflexní bezpečností pásky, které zajistil SDH Sobotín ve spolupráci s obcí. Žádáme 
občany, aby v zájmu své vlastní bezpečnosti tyto pásky používali, a tím předešli možným dopravním nehodám 
a ohrožení na zdraví. Děkujeme.
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Historické zajímavosti o naší obci

plán kulturních akcí na rok 2017
DATUM NÁZEV UDÁLOSTI

30. 4. Filipojakubský slet čarodějnic

6. 5
Sběr železného odpadu v rámci jarního 
úklidu

13. 5. Jarní hobby závody
20. 5. Zahájení sezony Sobotínského okruhu
3. 6. Den plný her a sportování - Stáj Tingar
10. 6. Dětský den Pohádkový les

5.  7.
Veřejný trénink – TJ Sdružení chovatelů 
a přátel koní

22. 7. Oslavy výročí 130 let založení SDH Sobotín

6. 8.
Hasičská soutěž zařazená do Velké ceny 
okresu Šumperk „HOLBA CUP 2017“

2. 9.
Rozloučení s prázdninami a ukončení spor-
tovní sezóny – TJ Sdružení chovatelů a přá-
tel koní

9. 9. Podzimní hobby závody
 
Plán kulturních akcí bude otištěn i v příštím čís-
le Obecních novin. V případě, že víte o kulturně 
– společensko - sportovní akci, která se v obci 
v příštích měsících uskuteční, zašlete informace na 
e-mail podatelna@sobotin.cz, či ji nahlaste přímo 
na Obecním úřadě Sobotín, aby mohl být plán ne-
ustále aktuální.

Pan Zbyněk Kopečný s Láďou Hruškou

Vychytávky ládi Hrušky v Sobotíně
Nedávno do Sobotína za-
vítal štáb TV Prima, aby 
zde natočil další z dílů Vy-
chytávek Ládi Hrušky. Pan 
Zbyněk Kopečný prezento-
val své výpěstky – všech-
ny možné 
druhy hlí-
vy (plicní, 
máčkovou, 
ústřičnou 
i misko-
v i t o u ) . 
Z těchto 
výborných 
hub poté 
pro svoji  
rodinu připravuje spoustu zdravých pokrmů jako gu-
láš, rizoto nebo dršťkovou polévku. Houbovou verzi 
„dršťkovky“ také uvařili společně s Láďou Hruškou. 
Jak se jim to povedlo a jak mu chutnalo, uvidíte v ne-
děli 21. května 2017 na TV Prima v pořadu Vychy-
távky Ládi Hrušky. 

národní jednota a její spolupráce 
s českou menšinou v Sobotíně

O počtu lidí, kteří navštívili od roku 1350 Sobotín, se 
statistika nevede. Jedni přijížděli za prací a obchodem, 
druzí obdivovali novou železniční trať, která byla ote-
vřena do Sobotína (Zöptau) 1. října 1871a vydávali 
se po horských hřebenech až na nejvyšší horu Jeseníku 
Praděd (Altvater). Sobotínští občané jim ochotně po-
skytli stravu a ubytování. 
Mnozí neváhali na horských svazích předvádět svá ja-
sanová prkýnka. Mezi nejodvážnější patřili sobotínští 
páni doktoři, kteří za svými pacienty přijížděli MUDr. 
Anton Heigel ( 1858 – 7. 8.1945) a MUDr. Anton Str-
nad (1895 –1970) až na Svobodín (Freiheitsberg), Kle-
páčov ( Kleppel) a na Skřítek (Berggeist). 
V roce 1885 vznikl v Olomouci odbor Národní jednoty 
pro východní Moravu.
Dne 3. března 1919 se objevuje stejnojmenná organiza-
ce v Šumperku, která se rychle rozšířila do nejbližšího 
okolí. Byla založena jako protiváha německých spolků 
(tzv. Schulvereinky) zaměřených na poněmčování ná-
rodně smíšených oblastí.Národní jednota se především 
angažovala v oblasti kulturní činnosti a postupné za-
kládání menšinových škol s výukou českého jazyka. 
Tyto menšinové malotřídky si kladly za úkol odstranit 
dřívější diskriminaci českých obyvatel a dát možnost 
české školní výchovy všem dětem českých staroused-

Typický sobotínský dům, který se v letech 1920–1930 postupně moderni-
zoval. Kde tento dům stál, jsem nezjistil.

líků.Do regionu přicházejí rodiny českých úředníků, 
poštovních a železničních zřízenců, četníků, financů, 
vojáků, pracovníků továren, ale i lékařů, soudců podle 
možností a potřeby.
Příliv českých občanů do Sobotína po vzniku ČSR ne-
byl velký. Závodní domy se postupně prodávaly orga-
nizacím, které neměly zájem o řešení bytových otázek 
českých přistěhovalců. Ani státní zaměstnanci nezís-
kávali perspektivu trvalého zaměstnání. Pracovali zde 
místní občané a jejich výměna za české zaměstnance 
byla prakticky neřešitelná. V roce 1925 působili na 
poštěv Sobotíně 4 němečtí zaměstnanci, na železnič-
ní stanici 3 němečtí pracovníci. Předpokladem získání 
práce ve státní službě bylo složení zkoušky z němčiny, 
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ale i z jazyka českého, což byl pro mnohé velký pro-
blém. Četníci žili většinou ve smíšených manželstvích 
a české menšině se spíše vyhýbali. Svou četnickou sta-
nici měli do roku 1925 v tzv. Četnickém domě (v sou-
časné době DPS Sobotín),později sídlili na Obecním 
úřadě Sobotín (Gemeindeamt – čp. 104), ale i u ná-
draží Sobotín v Petrově a během války na tzv „Bílém 
domě na čp. 186 (dříve 46).
Po příchodu českého ředitele Továrny na hospodář-
ské stroje v Petrovicích nad Desnou Ing. Josefa Pe-
ňáze, se začali postupně přijímat čeští zaměstnanci.
Počátkem roku 1925 se objevuje požadavek, aby 
v Sobotíně vznikla česká menšinová škola. Ta vznikla 

v září 1925 a české děti se 
v počtu 23 do Sobotínské 
školy přihlásily.
Po vzniku české školy 
zakládá česká menšina 
dne 25. října 1925 odbor 
Národní jednota Sobo-
tín.Hlavním úkolem pro 
nejbližší období je morál-
ní a hmotná podpora čes-
kého obyvatelstva zdejší 
německé obce. Předsedou 
byl zvolen pan František 
Ježek (dnešní dům Sobo-
tín čp. 79) – mistr továr-
ny na Hospodářské stroje 
a místopředsedou Ing. Jo-

sef Peňáz (dřívější ředitelství závodu Velamos - Petrov 
nad Desnou) - ředitel továrny na Hospodářské stroje.
V roce 1926 začíná obsazování pracovních míst český-
mi občany. Dne 8. ledna 1926 přichází na poštu, která 
se nachází na nádraží Sobotín, Julius Bílý z Červe-
né Vody. Na poště působí do 30. září 1929, kdy je 
přeložen na hlavní poštu v Šumperku.Na jeho místo 
nastupuje 1. října 1929 František Floder ze Zašové, 
který zde působí až do důchodu. V roce 1938 musel 
své pracoviště opustit a vrátit se do svého rodiště, aby 
se v květnu 1945 vrátil na bývalé pracoviště jako poš-
tovní doručovatel. V Národní jednotě byl aktivním di-
vadelníkem, režisérem, zpěvákem, vedl pěvecké sbory 

a byl organizáto-
rem akcí, které or-
ganizovala česká 
menšina.
Je chvályhodné, že 
v pozdějších letech 
ani továrna jízdních 
kol bratří Heinzů 
„Velamos- Heinz“ 
neodmítala české 
uchazeče. K posí-
lení české menšiny 
a k zajištění obživy 

byl dne 1. srpna 1926 založen podnik „Rozvoj – výro-
ba prádla a oděvů.“ Provozovna se nacházela v čp. 128 
(část budovy u cesty na Vernířovice + již neexistující 
schodiště) a existovala až do roku 1938.
Práce výboru Národní jednoty Sobotín si nezískala to 
postavení, které česká menšina očekávala. Vznikaly 
spory, které mnohdy řešil soud. V letech 1929 – 1930 
se konaly dvě valné hromady, kde byl zvolen za před-
sedu František Floder – pošmistr a na další valné hro-
madě zvolen Antonín Šrubíř – vrchní mistr (Štětínov 
čp. 20). Ani tato výměna nepřinesla očekávané změ-
ny. Obrat nastal až po valné hromadě dne 12. února 
1934, kdy byl zvolen za předsedu František Rozmá-
nek, správce ozdravoven (Sobotín čp. 89/dříve čp. 2). 
Funkci vykonával až do září 1938, kdy odbor zanikl.
Do práce v odboru Národní jednoty se v letech 1925 
– 1938 zapojili nejenom všichni učitelé, kteří na men-
šinové učili, ale i mnozí čeští občané. Mezi nejaktiv-
nější patřili pan Antonín Šrubíř, František Ježek, 

Ing. Josef Peňáz, Jindřich Stařík, Alois Pavlů, Jan 
Matys, František Rozmánek, Libor Wiche a Franz 
Šmakal.
V roce 1929 byl založen divadelní kroužek, který vedl 
řídící školy pan Rudolf Dvíže. Jeho členové se schá-
zeli třikrát týdně. Pro nácvik jim sloužila malá školní 
tělocvična, kde se hrály převážně veselohry. Poslední 
ředitel školy Josef Mikysa na toto období vzpomí-
nal na své návštěvě Sobotína v roce 1975. „Na české 
menšinové škole nebyla práce jednoduchá. Učili jsme 
prakticky celý týden, i v sobotu. Organizoval jsem růz-
né přednášky, vzpomínkové oslavy k různým výročím, 
návštěvy filmových představení, společné výlety a řadu 
dalších akcí.Vše se odehrávalo ve škole.Divadelní 
představení, které učitelé nacvičovali se žáky, bylo 
očekáváno s velkým napětím.Sál se vždy zaplnil do 
posledního místa. Ročně jsme s dětmi nacvičili v prů-
měru 3 divadelní představení. Otcové zhotovili kulisy, 
učitelé je namalovali a maminky připravily kostýmy. 
Několikráte jsme se žáky hráli i loutkové divadlo. To 
mělo vždy velký úspěch. A školní knihovna? Ta měla 

Ing. Josef Peňáz byl posledním ředi-
telem továrny na hospodářské stroje 
a odpovídal Kleinům za řádný chod 
pily. Za jeho ředitelování se do Sobo-
tína přistěhovalo mnoho Čechů, kteří 
zde našli práci a má osobní podíl na 
vzniku české menšinové školy.

František Floder, vedoucí pošty Sobotín.  
Organizátor kulturních akcí české menšiny.

Osada číslo 2 – „U krásné lípy“, která poskytovala ubytování turistům, kteří 
přijížděli převážně z Olomouce, a byla vyhledávána pro služby, které ná-
vštěvníkům poskytovala.
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dostatečné množství knih. Nejvíce se půjčovaly cesto-
pisné tituly. Často se půjčovaly ze dne na den.Takový 
byl o ně zájem!“
Odbor Národní jednoty věnoval pozornost i udržová-
ní „lidových zvyků“. Vše se odehrávalo ve spolkové 
místnosti (tělocvičně) a v areálu školy. Tradiční „Ve-
likonoce“, „Vánoce“, různé táborové ohně, „Den ma-
tek“, „Den dětských radovánek“ ale i veřejná cvičení 
byla vždy očekávána s napětím.
Při oslavách se vždy upevňovalo „hraničářské“ vlaste-
nectví. Různí autoři recitovali své básně. Mezi nejak-
tivnější patřili pan Antonín Šrubíř, Rudolf Dvíže, Josef 
Mikysa (1904 – 1982), Čeněk Lužný (učitel), František 
Floder (pošmistr), ale i žáci české školy. Nejrozsáhlejší 
sbírku básní napsal správce ozdravoven Konrád Sed-

láček v roce 1937 s názvem „Pohádka Moravy – So-
botín“. Krásy Sobotína zachytil na čtyřech pohledech 
malíř František Krágl.
V roce 1930 vznikla v Sobotíně odbočka Sokola 
Šumperk. Cvičení vedli učitelé školy pan Čeněk Luž-
ný a Marie Petříková. Do cvičení byly zapojeny školní 
děti (40 žáků) a během krátké doby začali s cvičením 
muži a ženy (12 cvičenců). O cvičení byl mimořádný 
zájem a hlásily se i děti z německé školy.

Na podzim uskutečnil v tělocvičně „Jiřinkový bál“, 
„Sokolské šibřinky“ a „Masopustní karneval“ a „Po-
chovávání basy“ v hostinci pana Brachtla u vlakového 
nádraží Sobotín.
Prázdninové osady pomohly upevnit postavení české 
menšiny. Vždyť jenom během prázdnin se vystřídalo 
na 1000 dětí a to ještě nepočítáme různé výletníky, kte-
ří do Sobotína ve velkém počtu, především z Olomou-
ce a Brna, přijížděli.
Jedno je jisté. O Sobotínu se začalo psát v tisku a stal 
se vyhledávaným místem pro letní a zimní turistiku.
Částečná mobilizace dne 21. května 1938 a příchod 
motorizovaného oddílu pěchoty do Sobotína přinesly 
radost české menšině a zároveň uklidnily rušné událos-
ti v našem státě. Téměř každý den přicházeli do školy 
českoslovenští vojáci se dvěma důstojníky a zúčastnili 
se všech akcí školy a odboru Národní jednoty. V Sobo-
tíně byl klid a nic nenasvědčovalo, že se blíží světová 
válka. Četa vojáků, která bydlela na Štětínově (čp. 27) 
a vyjížděla na kontrolu až na Skřítek (Berggeist), byla 
začátkem července odvolána. 
V polovině září 1938 se ve škole ještě vyučovalo. Čes-
ké rodiny opouští Sobotín a stěhují se do vnitrozemí 

a s nimi odjíždí i rodina řídícího učitele. Je vy-
hlášena mobilizace a česká menšinová škola je 
uzavřena. Klíče jsou odevzdány na četnické sta-
nici. Jako poslední odjíždějí zaměstnanci želez-
niční stanice a poštovního úřadu.
Když jsem se s tímto vlastencem a „hraničá-
řem“ setkal v roce 1975, dokonale se oriento-
val ve školní budově. S velkým zápalem hovořil 
o české menšině v Sobotíně, zajímal jej osud 
dětí, které školu navštěvovaly. Neubránil se 
vzpomínkám. Jeho elán, jiskrné oko a vzpomín-
ky, které mu na Sobotín utkvěly v paměti, do-
kazovaly, že zde prožil mnoho krásných chvil. 
A setkání se dvěma bývalými žáky paní Marií 
Potěšilovou a Jindřichem Staříkem byly doslova 
třešničkou na tehdejším setkání.
Při loučení mi řekl: „Nelituju těch let, které jsem 
zde prožil, byly krásné.“ Zemřel v roce 1982.

 Miroslav Mikuláštík

Česká menšinová škola v roce 1932.

Zleva nahoře – Nádraží Sobotín, ředitelské a úřednické byty a dole -  
restaurace pana Brachtla u nádraží Sobotín, který podporoval sobotínskou menšinovou 
školu. Přestavba na moderní hotelové služby byla dokončena v roce 1930.

Výlet na Praděd, kterého se zúčastnili žáci menšinové školy a sportovci 
z jednotlivých osad a členové TJ Sokola Olomouce. Foceno v roce 1932.
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informace Čzs sobotín

návštěva moravského divadla v Olomouci
Dne 12. března 2017 jsme navštívili Moravské divadlo 
v Olomouci. Opereta Rudolfa Piškáčka „Perly paní Se-
rafínky“ patří k těm hrám, které nikdy nezklamou a ne-
omrzí. Melodie jsou lehce zapamatovatelné. Stačilo se 
zaposlouchat a společně si zazpívat např.: Vždyť přece 
hubička, Ty české panenky, Když jedenkrát a to bychom 
mohli pokračovat řadou duet, písní a lidových tanců.
Představení se nám líbilo a všech 40 zahrádkářů, kteří 
po představení odjížděli, byli maximálně spokojeni.

Sobotínští zahrádkáři  
hodnotili svou práci

Dne 25. března 2017 se sešli v jídelně Hotelu Dolte 
k hodnocení činnosti za uplynulé období. Předsedky-

informace sDH sobotín

Zdeněk Hudos – předseda ÚS Šumperk – Jeseník 
na výroční schůzi dne 25. 3. 2017

ně ČZS Sobotín 
paní Zdeňka 
Tejkalová při-
vítala starostku 
obce paní Ive-
tu Fojtíkovou, 
starostu obce 
Petrova nad 
Desnou Ing. 
Jana Vaníč-
ka, předsedu 
Územního sdru-
žení Šumperk – Jeseník pana Zdeňka Hudose a všech-
ny přítomné.
ČZS Sobotín má k 31. prosinci 2016 celkem 115 členů, 
V úvodu schůze předsedkyně poblahopřála všem čle-
nům, kteří v letošním roce oslaví svá životní jubilea.
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Nyní jen krátce k naší činnosti za uplynulé období:
• V dubnu jsme uskutečnili tradiční úpravuprostran-

ství kolem mauzolea dne 24. dubna 2016. Děkuji 
všem, kteří se na této brigádě podíleli.

• Dne 4. června 2016 výbor organizoval tématický 
zájezd do oblasti Opavska. Navštívili jsme Arbo-
retum Nový Dvůr, krásný zámek Raduň a výstavu 
pivoněk a kosatců v Hlučíně. Zájezd se vydařil.

• Druhý zájezd jsme uspořádali 3. září 2016. Cílem 
naší cesty byly Jaroměřice nad Rokytnou, Třebíč 
a Telč. Zájezd splnil svůj účel a doprava pana Sta-
nislava Moťky byla 100 %.

• Nechybělo ani tradiční posezení na rybářské baště 
v Rudolticích.

• Na vlastivědné vycházce dne 11. srpna 2016 s ná-
zvem „Podnikatelské aktivity rodiny Kleinů z po-
hledu současnosti Sobotína“ přišlo 60 zájemců. 
Průvodce byl kronikář obce pan Miroslav Miku-
láštík.

• Klub paní a dívek uspořádal 29. listopadu 2016 
přátelské posezení na téma „Dobroty k vínu“ v jí-
delně Hotelu Dolte.

• Poslední akcí roku bylo tradiční „Posezení při 
svíčkách“ dne 10. prosince 2016. Zcela zaplněná 
jídelna Dolte byla nadšena z programu, který nám 
připravoval Mgr. Petr Lukáš z Loučné nad Desnou 
se svou skupinou.

V závěrečné části zprávy byl schválen plán práce na 
rok 2017 a schválena revizní zpráva a rozpočet ČZS 
Sobotín na rok 2017. 

V diskusi vystoupila paní starostka paní Iveta Fojtíko-
va a Ing. Jan Vaníček, kteří ve svém vystoupení podě-
kovali za práci, kterou sobotínští zahrádkáři vykonali.
V závěru vystoupil předseda ÚS zahrádkářů Šumperk 
– Jeseník pan Zdeněk Hudos, který poděkoval za prá-
ci a předal Čestná uznání a medaile členům výboru. 
Následovala tombola a volná zábava, kterou nám zpří-
jemnila hudba pana Vojty Slavíčka.
V závěrečném slově poděkovala předsedkyně ČZS 
Sobotín všem přítomným za účast na dnešním jednání 
a ocenila vstřícnost personálu Hotelu Dolte.

 Zdeňka Tejkalová, 
předsedkyně ČZS Sobotín

Velikonoční výstava se vydařila
ČZS Sobotín uspořádal ve dnech 8.–10. dubna 2017 
velikonoční výstavu, která se konala v zasedací míst-
nosti Obecního úřadu v Petrově nad Desnou. Opět se 
prokázalo, že naše zahrádkářky nezůstaly dlužny své 
tradici a umění.
Stoly se v krátké době zaplnily nádhernými kraslice-
mi, barevnými perníčky, nádhernými věnečky, zajíci 
a různými výrobky, které k velikonocům patří. Krásné 
květinové vazby vytvořily šikovné ruce našich členek, 
které pod vedením paní Czeslawy Wolfové dokázaly 
vystihnout kolorit této výstavy.
Po celou dobu výstavy byl o velikonoční přehlídku 
mimořádný zájem. Milá byla účast žáků z mateřské 
školy Berušky, kterým jsme předali drobné sladkosti. 
Obdivné zápisy v Pamětní knize dokazují spokojenost 
návštěvníků, která nás všechny těší. A nebyli to jenom 
sobotínští a petrovští občané, ale i občané z našeho re-
gionu a dokonce až z Olomouce. Potěšil nás i zájem 
Českého rozhlasu Olomouc, který natočil krátkou re-
portáž o naší činnosti a o přípravě na velikonoční vý-
stavu.

Výstavu navštívila sobotínská starostka paní Iveta 
Fojtíková a starosta Petrova nad Desnou pan Ing. Jan 
Vaníček. Předseda ÚS Šumperk-Jeseník Zdeněk Hu-
dos vyjádřil obdiv nad nápady, uměním trpělivosti 
a příkladnou propagaci obou obcí. Chtěla bych všem 
zahrádkářům, kteří se podíleli na přípravě této tradiční 
velikonoční výstavy poděkovat.

 Zdeňka Tejkalová, předsedkyně ČZS Sobotín

Tradiční zahrádkářská tombola

Velikonoční výstava na OÚ Petrov nad Desnou

Velikonoční exponáty
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Ze ŽiVoTa sVaZkoVé ZŠ a mŠ údoLí desné

Zápis dětí k předškolnímu 
vzdělávání pro školní rok 

2017/2018
Ředitelka ZŠ a MŠ Údolí Desné v souladu s § 34 odst. 
2 zákona č. 561/2004 Sb., o předškolním, základním, 
středním, vyšším odborném a jiném vzdělávání stano-
vuje termín pro podávání žádosti o přijetí dítěte k před-
školnímu vzdělávání v mateřské škole:
MŠ Skleněnka Rapotín 556
MŠ Sluníčko Petrov nad Desnou 171
MŠ Beruška Petrov nad Desnou 87
15. května 2017
od 13.00-16.00 hod. v mateřské škole
1. Předškolní vzdělávání se organizuje pro děti ve 

věku zpravidla od 3 do 6 let, nejdříve však pro děti 
od 2 let. Zákonný zástupce dítěte předloží k žádos-
ti svůj občanský průkaz, očkovací průkaz a rodný 
list dítěte.

2. V souladu s § 165 odst. 2 písmena b,zákona 
č.561/2004 Sb., o předškolním,základním, střed-
ním,vyšším odborném a jiném vzdělávání vydá ře-
ditelka ZŠ a MŠ Údolí Desné rozhodnutí o přijetí 
dítěte k předškolnímu vzdělání.

Mgr. Eva Bicanová, 
ředitelka školy

návštěva SšZtS šumperk
Dne 15. února 2017 navštívili žáci 8. tříd Střední školu 
železniční, technickou a služeb v Šumperku. V rámci 
Výzvy č. 44 – Sdílení dílen měli chlapci i dívky mož-
nost, blíže se seznámit s učebními obory, které toto od-
borné vzdělávací zařízení nabízí. V dílnách praktické 
výuky pro obráběče kovů, mechaniky opraváře kole-
jových vozidel a elektromechaniky pro zařízení a pří-
stroje si nejen prohlédli jednotlivé stroje a materiály, 
ale mohli si také vyzkoušet i práci s nimi. Mistři odbor-
ného výcviku pak ochotně poskytli potřebné informace 
případným uchazečům o některou z profesí. Věříme, 
že projekt pomohl žákům osmých tříd v rozhodování 
při výběru svého budoucího povolání.

 Mgr. Ivona Loubalová

Okresní kolo Olympiády v ČJ
Dne 1. února 2017 proběhlo v SVČ a ZpDVPP Do-
ris Šumperk okresní kolo Olympiády v českém jazy-
ce. Naši školu reprezentovali žáci s nejlepším výsled-
kem z kola školního. Z celkového počtu 43 účastníků  
z 23 škol obsadil Lukáš Koval, 9. A – 22. místo a Aneta 
Jánětová, 9. B – 36. místo. Ve velké konkurenci obstáli 
dobře a k pěknému umístění jim gratulujeme.

 Mgr. Ivona Loubalová
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Soutěže v anglickém jazyce  
na 2. stupni Zš a mš Údolí Desné 

Měsíc leden a únor je na naší škole vždy ve znamení 
soutěžního klání v anglickém jazyce. Během měsíce 
prosince se konalo školní kolo soutěže Search It, jejímž 
cílem je prokázat znalosti v co nejrychlejším vyhledává-
ní informací na internetu v anglickém jazyce. Tato sou-
těž je určena pro žáky osmých a devátých tříd. Do okres-
ního kola postupují dva vítězové z každé kategorie. 
V letošním školním roce se jimi stali Josef Turek 9.A, 
Lukáš Koval 9.A, Jan Hudec 8.A a Iva Kocourková 
8.B. Síly si porovnali s ostatními žáky dne 24. 1. 2017 
v budově VOŠ a SPŠ Šumperk. Josef Turek
Jejich výsledky byly 
tyto: 
Josef Turek 9.A  
– 8. místo 
Lukáš Koval 9.A 
– 16. místo 
Jan Hudec, 8.A  
– 4. místo 
Iva Kocourková 8.B  
– 13. místo  
z celkového počtu  
59 účastníků. 
Ve druhé polovině mě-
síce ledna jsme zaháji-
li zápolení ve školním 
kole konverzační soutěže 
v anglickém jazyce, která je určena všem žákům 2. stupně 
ZŠ ve dvou kategoriích – žáci 6. a 7. tříd, žáci 8. a 9. tříd. 
Musím konstatovat, že žáci bojovali statečně a snažili se 
ukázat to nejlepší, co se za svou dobu školní docházky 
naučili. V obou kategoriích postupoval do okresního kola 
tentokrát pouze vítěz. 
Výsledky školního kola:
Kategorie 6. a 7. tříd – Jakub Černohous 7.B, a katego-
rie 8. a 9. tříd Jan Hudec, 8.A 

Velmi děkujeme nakladatelství Oxford University Pre-
ss za cenné dárky pro vítěze soutěže. 
V okresním kole, které se konalo dne 15. 2. 2017, měli 
toto umístění: 
Jakub Černohous – 12. místo 
Jan Hudec – 10. místo 
Všem účastníkům soutěží velmi děkuji a těším se na 
další ročník vědomostního zápolení. 
    Mgr. Jana Učňová 

Zápis předškoláků
V úterý 11. dubna 2017 na naší škole proběhl zápis 
do první třídy. Tématem zápisu byly Velikonoční svát-
ky. Při vstupu do školy na děti čekali zajíčci, kteří jim 
věnovali zaječí košíček a dovedli předškoláky na sta-
noviště k plnění úkolů. Budoucí žáčci kreslili lidskou 
postavu, říkali básničky, zpívali písničky, popisovali 
obrázky, počíta-
li vajíčka Každý si 
také zkusil zavázat 
mašličku na pomláz-
ku. Všichni si počí-
nali nadmíru úspěš-
ně. Takže košík na 
odměny si nesli 
domů plný sladkostí 
a krásných výrobků 
svých budoucích spolužáků. 
Celkem se k zápisu v Sobotíně dostavilo 14 dětí, dva 
z nich nastoupí do školy o rok později a jeden bude 
plnit školní docházku v zahraničí. 

Mgr. Romana Kukulová

matematický klokan v Sobotíně
Každým rokem se naše škola účastní mezinárodní sou-
těže Matematický klokan.
Letos se konala 17. března 2017. Myšlenka soutěže 
se zrodila asi kolem roku 1980 v Austrálii. Stala se 
největší matematickou soutěží na světě, probíhá ve  
49 zemích a má šest kategorií. 
V ZŠ Sobotín se také soutěžilo, a to v nejmladších ka-
tegoriích: 
Cvrček - soutěží žáci 2. a 3. tříd ZŠ, v této kategorii 
byli nejlepší: 
1. Nikol Kadlecová (III.třída), 2. Kateřina Prečová  
(II. třída) a 3. Anna Šilarová (III.třída) 
Klokánek - soutěží žáci 4. a 5. tříd ZŠ, v této kategorii 
nejvíce bodů získali: 
1. Kamila Doleželová, 2. Jakub Václavský a 3. Josef 
Korytář, všichni z V. třídy.
Tato mezinárodní soutěž není určena nejlepším mate-
matikům, ale jejím cílem je získávat pro matematiku 
co nejvíce žáků. Chce jim ukázat matematiku zábav-
nou formou, přesvědčit je, že při řešení různě obtíž-
ných a netradičních úloh, založených především na lo-
gické úvaze, může zažít radost z úspěchu každý. A to 
je cenným přínosem!!!

Mgr. Jana Mertová

Beseda Dentalprevention
V pátek dne 31.března 2017 proběhla u nás ve škole 
beseda na téma zubní prevence. V rámci besedy se žáci 
seznámili s pravidly ústní hygieny, s příčinami vzniku 
zubních kazů a možnostmi, jak těmto problémům před-

Josef Turek

Jan Hudec

Budoucí prvňáček Matyáš Zaoral se již těší 
do školy

Jakub Černohous, Jan Hudec                Lukáš Koval
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Nácvik čištění zoubků Veroniky Machusové

cházet. Děti 
se dozvědě-
ly základní 
principy při 
čištění zubů, 
zhlédli pre-
zentaci s ná-
zornými ob-
rázky a také 
se mohli pře-
svědčit, jak 
kvalitní bylo 

doposud čistění jejich zoubků. Výklad probíhal pod 
vedením budoucích zubních lékařů z Univerzity Palac-
kého v Olomouci. Dle mého názoru se žákům beseda 
velice líbila a byla pro ně přínosem. Děti si odnesly 
cenné rady, kterými se budou v budoucnu jistě řídit.
  Mgr. Veronika Benešovská

morena
Ač to letos vypa-
dalo, že jaro už při-
šlo, přesto se před 
Velikonocemi paní 
Zima chopila své 
vlády. Vydali jsme 
se proto na Škare-
dou středu spálit 
symbol zimy - Mo-
renu. Smrtku ze 
slámy vyrobily děti 
pod vedením paní 
asistentky Bendové 
a paní vychovatel-
ky Ničové. Tradiční 
průvod nás za zpě-
vu lidových písní a říkadel dovedl k říčce Mertě. Děti 
se s velkým jásotem rozběhly, že Morenu na její cestě 
vyprovodí a zklamaně se musely vrátit zpět. Zachytila 
se hned pod mostem, takže nás paní Zima ještě řádně 
pozlobí. Létečko donesla do školy nejmladší holčička 
ze školy – Pavlínka Paterová.

 Mgr. Marcela Navrátilová

Vynášení Moreny. Zleva Bára Kalivodová, 
Pavlínka Paterová a Tereza Kachtíková

turnaj ve fotbale
Dne 7. dubna 2017 proběhl v Rapotíně přátelský tur-
naj dětí MŠ a prvních tříd ZŠ. Naše děti z 1.C zápolily 
s velkým nadšením. Na hřišti bojovala i děvčata a do 
školy jsme přivezli ocenění za 2. místo.

 Mgr. Marcela Navrátilová

Bajky pana ezopa
V letošním školním roce k nám opět zavítalo divadélko 
z Hradce Králové. Tentokrát se nám 15. března před-
stavili s novým zpracováním nejznámějších bajek. 
V Bajkách pana Ezopa aneb Dávných moudrech 
věčně platných jsme se mohli zamyslet nad několika 
známými bajkami. Žáci se seznámili s antickou posta-
vou mudrce Ezopa, která s pomocí loutek vyprávěla 
své příběhy. Loutkoherecké představení zaujalo odleh-
čenou a humornou formou všechny diváky.

Úspěšní sportovci z 1.C

Divadélko z Hradce Králové.

fa r n o s t  s o b o t í n

Dvoudenní pomisijní duchovní 
obnova 31. března – 1. dubna 2017

Rok po duchovní obnově přijel do naší farnosti o. Jan 
Richter a o. Marek Dunda, kteří pro nás měli pomisij-
ní duchovní obnovu. Ta začala návštěvou nemocných. 
Odpoledne sloužil o. Jan Richter mši svatou ve všech 
farnostech o. Milana. Jeho promluva byla pro nás po-
vzbuzením. V sobotu dopoledne se na faře v Sobotíně 

věnoval dětem. V sobotu odpoledne měl mši sv. o. Ma-
rek Dunda, který nás vybídl, abychom si uvědomili, že 
jak využijeme náš zbývající čas zde na zemi, tak bude 
vypadat naše věčnost. Povzbudil nás, abychom neod-
kládali konání dobrých skutků, usmíření s bližním, 
dořešení problémů a odhození všeho, co nás zbytečně 
zatěžuje. Připomněl nám také, abychom mysleli i na ty 
kolem sebe, které máme rádi. 
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sportovní akce

Při pobožnosti u misijního kříže nás vybídl k obnově 
misijního předsevzetí, tzn. k modlitbě za určitého člo-
věka, abychom mu vyprosili obrácení.

Velikonoce
Už od začátku postní doby jsme se snažili přiblížit se 
lidem i Bohu, odřeknout si něco, udělat něco dobrého 
pro druhé Před oltářem v kostele byla znázorněna Gol-
gota, na které byl ukřižován Pán Ježíš. Během 40 dní 
před velikonocemi jsme ji pokrývali lístečky se splně-

nými úkoly 
např. odřek-
nu si kávu, 
nepůjdu na 
počítač, na-
vštívím ne-
m o c n é h o , 
p o c h v á l í m 
dítě, pozvu 
m a n ž e l a 
(manželku) 
na večeři. Na 
neděli Zmrt-
v ý c h v s t á n í 
Páně jsme 
Golgotu při-
kryli bílým 
plátnem a oz-
dobili na zna-
mení radosti, 
že Pán Ježíš 
vstal z mrt-
vých a žije.

O. Milan Palkovič žehná pokrmy.
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3. ročník zahájení sezony 
Sobotínského okruhu

V sobotu dne 20. května 2017 podle kalendáře kultur-
ních akcí proběhne 3. ročník zahájení sezony Sobotín-
ského okruhu. Bližší informace budou ještě prostřed-
nictvím plakátů v obecních vývěskách, na webu obce, 
SMS a rozhlasem.

Velikonoční turnaj v odbíjené
V sobotu dne 8. dubna 2017 uspořádal TJ Sokol 
Sobotín – Petrov nad Desnou z.s. 12. ročník Veli-
konočního volejbalového turnaje.Turnaj se konal 
v tělocvičně ZŠ v Sobotíněa zúčastnilo se ho 6 druž-
stev. Sportovní výkony byly velmi vyrovnané, v prů-
běhu dne skončila téměř polovina vzájemných zápasů 
remízou. Bojovalo se o každý bod. V závěru turnaje 
byly kapitánům týmů předány kromě cen také krásné 
pomlázky, které upletl Laďa Havlíček.

Pořadí zúčastněných družstev:
1. Železnice Desná
2. SAVIK Vikýřovice
3. Loučná nad Desnou
4. Velké Losiny
5. Rapotín
6. TJ Sokol Sobotín

VV TJ Sokol Sobotín – Petrov nad Desnou

Účastníci velikonočního turnaje

sPoLeČenskÁ kronika

INzERCE

Vzpomínka
Život jde dál, jak tiše řeky proud,
jen bolest v srdci nejde zapome-
nout.
Dne 30. dubna 2017 vzpomene-
me
nedožitých 75 let a připomene-
me si 4 roky, co nás
opustil manžel, tatínek  
a dědeček pan
Vladimír Tejkal ze Sobotína.
Vzpomínají manželka a dcery s rodinami.

Dávala jsi lásku nám i našim 
dětem,  
odešla jsi plná života,  
ale s námi a v našich srdcích 
zůstaneš navždy.  
Již dlouho spíš svůj věčný sen,  
tmavý hrob je Tvým domovem!  
Roky plynou jak řeky proud,  
na Tebe nelze zapomenout.
Dne 18. dubna uběhlo 35 let od úmrtí naší  
maminky paní Anežky Zavadilíkové ze Sobotína. 
Vzpomínají dcery a vnoučata. 

Vážení spoluobčané, pokud budete mít zájem využít Obecních novin pro blahopřání k životnímu výročí  
nebo vzpomínce, nic tomu nebrání. Zveřejníme jej bez poplatku. Věříme, že využijete naší nabídky.

 Zastupitelstvo obce sobotín

Také Vám jde z toho hlava kolem, samá změna a pokuta přijde ani člověk 
netuší za co.
OBEC SOBOTÍN se proto snaží podat pomocnou ruku v této problematice a 
pořádá zdarma pro občany obce INFORMAČNÍ ŠKOLENÍ V OBLASTI 
AKTUáLNÍCH DOPRAVNÍCH PŘEDPISů.
Místo konání:   Obecní úřad Sobotín (zasedací místnost)
Termín:     18. května 2017  v 17:00 hodin
Lektorka:    Bc. Horníčková Martina
Těšíme se na Vaši účast a doufáme, že tyto informace napomůžou našim občanům ke kvalitnějšímu vnímání stále 
rychlejšího silničního provozu.
Bližší informace - Štefečka Jiří  tel. 607 964 988
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kouTek Pro děTi

Milé děti,
opět je tu pro Vás dětský koutek, který Vás určitě zabaví ve volných chvílích. 
Vyhlášení výsledků z minulého čísla obecních novin. Správná odpověď byla HLEMÝŽĎ.
Výherce z minulého čísla obecních novin: Josef Korytář
Žádáme výherce, aby si svou výhru přišel vyzvednout 3. 5. 2017 v 16 hodin na obecní úřad (Sobotín 54).
Opět jsme si pro Vás připravili hádanku. Pokud nevíte odpověď, zjistíte ji v tajence. 

Trochu voda, trochu zem,volá na tě: nechoď sem! 
Co je to?...(tajenka)

Kdepak, dvě čarodějnice na našem obrázku nejsou úplně stejné. A dokonce je mezi nimi patnáct rozdílů. 
Najdete je úplně všechny?


